
\MI:HTA:CS ŰLÉ:N MUNKÁSOK FÓRUMÁN Jól halad az őszi 
betakarítás és vetés 

hadseregünk katonái, továb-
bá »7. irányító és a társadal-
mi szervek — különösen a 
KISZ — a tanulóifjúság 
szervezett bevonásával. 

A kormány további erőfe-
szítésre hívja fel a mezogaz-

A földművelésügyi minisz- Zala megyében befejezték, dasági üzemek dolgozóit, 
tar az öszi mezőgazdasági Szabolcs megyében a termés hogy elsősorban a kenyér-
munkák helyzetéről a követ- 80 szazaiékát szedték le ed- gabonát mindenütt mielőbb 
kezűket jelentette a kor- dig. gondos munkával vessék el. 
mánynak. A kormány a földművelés- Végezzék továbbra is szer-

Októberben az éghajlati ügyi miniszter beszámolója vezetten és körültekintően a 
egyébként alapján megállapította, hogy termények betakarítását, s a 

hosszantartó, a mezőgazdaság dolgozói az téli tárolási veszteségek 
es éjszakán- őszi betakarítást, a talajeló- csökkentése érdekében fór-

ként. fagyos időjárás jó lehe- készítést, az őszi gabonák — dítsanak megkülönböztetett 
tőségeket adott a talajelőké- különösen a kenyérgabona — gondot — különösen a kuko-
sgítési. vetési és betakarítási vetését 
•ninkák végzésére. A mező- megfelelő időben és jó mi-
gazdasági üzemek kihasznál- nőségben végzik. 

Elismerésreméltó, hogy a 
mezőgazdaság dolgozóinak — 
a sok természeti csapás etle- gyorsítsák meg a jövő évi 
nére — kenyérgabonából ez termés biztosítása érdekében 

Másfelé* viszont a száraz évben minden eddiginél ma- a mélyszántást és az őszi 
időjárás nehezítette a talaj gasabb holdakénti átlagter- trágyázást, 
előkészítését. Különösen a mést sikerült elérniük, most A kormány bízik abban, 
kötött talajú alföldi megyék- pedig odaadó munkájukkal hogv a mezőgazdaság dolgo-
ben kellett többet dolgoz- kell megalapozniuk, hogy az zóinak szorgalmas munkája 
niuk a gépeknek a vetőágy ország kenyérgabona szük- meghozza a további nagy 
elkészítésen. Ezen a vidéken séglete jövöre is hazai ter- eredményeket is: az ipari 
az elvetett mag vontatottan mésból legyen kielégíthető, üzemek és a társadalmi szer-
esirazik. nem kel egyenlete- A mezőgazdaság dolgozóit vek segítségével még a téli 

megfeszített munkájukban fagyok beállta előtt mara-
eredményesen segítették az déktalanul eleget tesznek va-
Ipari üzemek. lamennyi időszerű feladatuk-

a közlekedés dolgozoi. nep- nak. 

viszonyainkra 
nem jellemző, 
száraz, napos 

v» a kedvező időjárást, 
csaknem felszámolták azt 
a lemaradást, amit a vege-
táció eltolódása okozott. 

ricánál — a szakszerű táro-
'asra. raktározásra. 

Továbbra is használjanak 
kl minden rendelkezésre 
álló időt és eszközt. 

sen és nem elég erőteljes 
A tartós éjjeli fagyok 

miatt 
fokozott gondot kell fordí-
tani a már kiszedett bnr-
gonya és répa takarására 
es védelmére. 
Az ősziek alá a talajelő-

készítés befejezés előtt áll, 
a mélyszántásnak egyharma-
dát végezték el eddig. 

Az őszi vetéseket — a ke-

Az országos 
vízgazdálkodási keretterv 

A Minisztertanács ülésén a földekről. 
nyergabona kivételével — jóváhagyott országos vízgaz- szerint a jövőben 
befejezték. Kenyérgabonából dálkoöasi keretterv hosszú 
a tervezettnek eddig 90 szá- évek munkájának eredmé-
zalékát vetették el, a rozs n y e gzéle» körű társadalmi 
vetése befejeződött. Vas me- és tudománvos összefogással, 

keretterv 

gyében a termelőszövetkeze-
tek október 20-ig elvetették 
a kenyérgabonát, a vetések 
minősere kielégítő. 

A burgonyát, a naprafor-
gót. és a rizst csaknem telje-
sen betakarították már. 

Eddig 
a cukorrépának több mint 
M százalékát szedték fel. 

sok száz szakember közre-
működésével készült el. 

A keretterv ismerteti, hogy 
a felszabadulást követően az 
ipar. a mezőgazdaság és a 
települések vízigényének nö-
vekedésével 

a víz hasznosításában is 
ugrásszerű fejlődés követ-
kezett be. 

A cukorgyárak október 24-ig egyidejűleg növekedett a 
a cukorrépa 59 százalékát biztonság foka az árvízvé-
vették át. A cukorgyárak delemben és a belvízmenrte-
megnllapításai szerint a ré-
pa minősége lényegében azo-
nos a tavalyival. 

A kukoricának több mint 
a felét takarították be ed-
dig. Nedvességtartalma még 
mindig magasabb a kívána-
tosnál. ezért továbbra is 
nagy figyelmet kell fordíta-

további 13 000 km hosszú 
csatornahálózat építésével 
a levezetés idejét 13—14 
napra kell csökkenteni. 
Az öntözött terület 1950 

óta 30 000 hektárról 280 000 
hektárra növekedett. Az ön-
tözéses termelés további víz-
igényének kielégítésére a ke-
retterv folyami duzzasztó-
művek. tárolómedencék, ön-
töző főcsatornák létesíté-
sét és 

távlatban a Duna—Tisza 
csatorna megépítését tűzi 
ki célul. 
Fejlődés tapasztalható a 

lakosság közműves vizel lá-

Termelési tanácskozás a vágódidi vágócsoportnál 

sítésben is. 
Az ország területének egy-

negyed részét fenyegető ár- fásában ig. Az 1949. évi 22 
vizek elleni védekezés céljá- százalékkal szemben jelen-
ből 4000 km hosszú töltés leg a lakosság 43 százaléka 
épült. A védett területen él részesül közműves vízellá-
az ország lakosságának tásban. A keretterv távlati 
csaknem a fele. Itt található célkitűzésként előirányozza, 

_ a városok és községek 30 hogy a lakosság 83 százaléka 
ni a gondos válogatósra és százaléka, s a közlekedési kapjon közműves vízellátást, 
a szakszerű tárolásra. A ko- hálózat 50 szazaléka. Ezen belül — az eddiginél 

A töltéseket állandóan erő- nagyobb mértékű fejlesztés-
sitik. sel — 

1945 óta az árvédelmi mű- javítani ken a falvak víz-
vekbe csaknem 25 millió ellátását. 

rai fagyok okozta kényszer-
e i é i fokozhatja a téli táro-
lás közben előforduló minő-
ségi vesztesegeket. 

A szüretet. Heves és Borsod 
megyék kivételével október 
első felében mindenütt meg-
kezdték és eddig országosan 
70—(Ml százalékban végezték 
el. A legutolsó becslés sze-
rint 

a szőlőtermés országos át-
laga kisebb a tervezettnél. 

A csemegeszőlők érése is 

köbméter földet építettek be. 
A keretterv a meglevő ár-
védelmi fővonalak további 
megerősítését és új töltések 
létesítését irányozza elő. 

A belvizek a mezőgazda-
ságilag művelt területnek 
csaknem a felét veszélyezte-
tik. Az eddig épült 29 000 
km hosszú csatornahálózat-

megkésett, ennek következ- tal és másodpercenként 500 
tében minősége is gyengébb. 

A téli alma szedését a 
köbméter teljesítőképességű 
szivattyútelepekkel a viz 20 

duna-tiszaközi menyekben és —22 nap alatt vezethető le 

Javítani kell a mező-
gazdasági kisgépellátást 
A földművelésügyi minisz-

ternek és a SZÖVOSZ elnö-
kének együttes előterjeszté-
se megállapítja: a háztáji és 
az egyéni gazdaságok, vala-
mint a szorványkertek tulaj-
donosainak mezőgazdasági 
kisgépekkel, 

alkatrészekkel és szerszá-
mokkal való ellátása nem 
kielégítő. 

Az értékesítő szervek nem 
merték fel megfelelően az 
igényeket, a termelést irá-
nyító szervek pedig nem 
gondoskodtak kellően a ház-
táji gazdaságok termelésé-
hez szükséges anyagok és 
eszközök iránti igények ki-
elégítéséről . 

A kormány a kis- és kert-
gazdaságokban rejlő termelé-
si tartalékok feltárása, a ter-
melési kedv növelése érde-
kében kötelezte az ipar és 
a kereskedelem illetékes ve-
zetőit hogy gondoskodjanak 
az említett gazdaságok mun-
kaeszközzel való jobb ellá-
tásáról. Ebben az eddiginél 

jobban be kell vonni a kis-
ipari termelőszövetkezete-
ket és a helyi ipari üze-
meket. 

A kormány kötelezte a 
Földművelésügyi Miniszté-
riumot, hogy az irányítása 
alá tartozó AGROTRÖSZT — 
a nagyüzemek igényeinek ki-
elégítése mellett — fokozot-
tabban gondoskodjék a ke-
reskedelmi szervek által 
megrendelt mezőgazdasági 
kisgépek és alkatrészeik 
gyártasihói és forgalomba 
hozataláról. A kereskedelmi 
szervek feladata, hogy 

rendszeresen kisérjék fi-
gyelemmel a termelők igé-
nyeit 

és megrendeléseik alapján 
az ipar biztosítsa a szüksé-
ges mennyiségű és minőségű 
kisgepek és szerszamok, a 
kisgazdaságokban használa-
tos permetezőgépek, szőlő-
prések. darálók, morzsolok, 
etelővályúk. ásó. kapa. lapát, 
villa stb. gyártását. 

Gondoskodni kell e mun-
kaeszközök korszerűsítésé-
ről is. 
A kormányhatározat előír-

ja. hogy a SZÖVOSZ növel-
je a mezőgazdasági kisgépe-
ket kölcsönző helyek számát 
és szélesítse a kölcsönözhető 
kisgépek köret. 

Az ország vízkészletének 
legnagyobb fogyasztója az 
ipar. Az ipari vízfelhaszná-
lás 20 év alatt csaknem há-
romszorosára emelkedett, s 
várható, hogy a következő 
10—15 évben ennek is há-
rom-négyszeresére nő. 

Az ország jelenlegi ösz-
szes (ipari, mezőgazdasági és 
ivó-) vízfogyasztása évente 
mintegy 4 milliárd köbmé-
ter, s a fejlődés ütemét fi-
gyelembe véve az várható, 
hogy 10—15 éven belül két-
háromszorosára növekszik. 
Ez a mennyiség az évente 
átlagosan lefolyó 120 milli-
árd köbméter víznek csak 
kis hányada. Figyelembe 
kell azonban venni, hogy a 
felszíni vizeknek mindössze 
4 százaléka keletkezik az or-
szág területén, másrészt 
hogy 

a vízkészletek területi és 
időbeni megoszlása is ked-
vezőtlen. 

Máris vízhiány mutatkozik 
a Ralaton, Pécs és Székesfe-
hérvár térségében, a Tisza 
völgyében pedig csaknem 
teljesen igénybe veszik a 
hasznosítható vízkészletet. 

A keretterv meghatározza 
azokat a lehetőségeket és lé-
tesítményeket. amelyekkel az 
egyes térségek vízellátásá-
ban mutatkozó hiány meg-
szüntethető. A termelóerők 
legcélszerűbb elhelyezésére 
kijelöli a vízgazdálkodási 
szempontból kedvező terü-
leteket. 

A keretterv a távlati fej-
lesztés alapjául szolgál. 

Irányadó valamennyi nép-
gazdasági ágazat távlati és 
éves terveiben előirányzott 
vízgazdálkodási vagy a víz-
gazdálkodást érintő felada-
tainak kidolgozásához és se-
gítséget nyújt a regionális 
rendezési tervek összeállítá-
sában. (MTI) 

Vannak vagy nyolcvanan. 
A műszak vegén összedol-
goztak. hogy senki ne hiá-
nyozzék. 

A vágóhídi vágócsoport, 
tagjai feltűnően fiatalok, 
többségük néhány esztende-
je szakmunkás csupán. A 
beszámolót türelmesen vé-
gighallgatják, majd a fő-
művezető kéri a dolgozókat, 
hogy mondják el vélemé-
nyüket Az értekezletek 
szokásos csendje követke-
zik. 

Gyors gondolatok cikáz-
nak a fejemben. Fórummá 
válik-e egyáltalán a terme-
lesi tanácskozás? 

Kérdések és kérések 
Krizsán János töri meg 

a csendet A vezetőség há-
lásán néz rá; a kezdet min-
dig nehéz, különösen a 
gyűléseken. A következő fel-
szólaló Molnár Lajos, majd 
Mező Mihály. Mire felocsú-
dok, már a Kothencz test-
vérek kérnek szót. Persze 
tény, hogy ezen az értekez-
leten kevés a „mellé beszé-
lés", néhány rövidke tő- . 
mondat és már be is feje-
zik: „csak ennyit akartam" 
— mondják lefelé ereszked-
ve. 

A Kothencz testvérek 
közérdekű dolgokat feszegei-
nek. József arról beszél, 
hogy valami újítást kellene 
bevezetni, hogy a vér ne a 
műhelyben folyjon el. ha-
nem a falakon kívül egy 
edénybe. 

— Érdemes felfogni, mert 
így csak kár származik be-
lőle. 

Gyula is röviden összege-
zi mondanivalóját: 

— A kések. Ilyen szer-
számokkal kin dolgozni. Ré-
gi sérelmünk már ez, kér-
jük orvosolják. 

Őszinte szavakkal kezdte 
mondanivalóját id. Csányi 
András. 

— Ismerjük el. néha po-
i csék munkát végzünk mi 

i s . . . 
Természetesen a „de" kö-

vetkezett. Nem jók a kések, 
gumicsizmát viselnék ott 
is, ahol bóresizmn kelle-
ne. Pedig van a raktarban. 
Nevet az idős munkás: 

— . . . a legkisebb 44-es. 
Mit csináljon a kisebb lá-
bú ember? Tekerje zsákba 
a lábát és cipelje a hatkilós 
csizmát. Így nem lehet me-
lózni. 

Valóban, mi a helyzet 
ezekkel a késekkel? — sú-
gok a szomszédom felé. ő 
is suttog: — Tudja elegen-
dő, ha egy kés tönkre-
megy. Azután lopkodjuk 
egymástól. S megindul a 
körforgás. 

Czirok Szilveszter az 
exportról és a minőségről 
beszél. Prózaian és közvet-
lenül. 

— Amelyik sertést ütik-
verik. annak a karaj része 
tönkremegy. Azt, szokták 
mondani, hogy így jött az 
állatforgalmitól. Az igaz, de 
az itteni állatgondozók se 
angyalok. 

Rossz a munkahelyi vilá-
gítás — mondja Töke Lász-
ló. — S panaszolja a har-
madéves ipari tanulók tűr-
hetetlen viselkedését. 

— Név szerint — kiálta-
nak közbe. 

— Például a Suhgjda, 
olyan tiszteletlen az időseb-
bekkel, hogy nem lehet szó 
nélkül hagyni. 

Ezután választ ad a szak-
szervezeti titkár, a főműve-
zető és a párttitkár is. Né-
hány dologban azonnal meg-
egyeznek és pontot tesznek 
az ügy végére. Majd a fő-
művezető felsorol kilenc ne-
vet: — Deák Gyula, Nagy 
Sándor, Molnár János, Ör-
dög Antal, Zsiga István, 
Gyémánt Lajos, Fehér Gé-
za. Kiss Sándor és Bullás 
József neveit. 

— Elfogadják-e őket. n 
kiváló dolgozó oklevélre? 
Aki egyetért velük tartsa 
fel a kezét. 

A vélemény egyhangú. 
Szomszédomat kérdem: — 
Megérdemlik? 

Tényleg jól dol-— Igen. 
goznak. 

Régi dolgok ezek... 
Ügy látszott, hogy már-

már vége is a tanácskozás-
nak, amikor Zsiga István 
kért szót. 

— Eves probléma amit 
mondok: a nyúzóhak (toló-
kocsi négy keréken) rettene-
tes állapotban van. Nem-
hogy egy ember, de még 
kettő is alig bírja. Javitas-
sák meg a gumijait végre. 
Elmondtuk a múltkori ta-
nácskozáson i s . . . 

Egy pillanatra kivár, az-
tán folytatja. 

— . . . A trepni Úgyszintén 
rossz. A sertés lába is be-
szorul. Meg a szennyeződés. 
A lámpa nem jó megoldás, 
pörköli a deszkát is. 

Üjabb jelentkező nyújtja 
a kezét: ördög Antal. 

— Az exportnál dolgozók 
a mepTtondhatói, hogy a 
tábla miatt hányszor bele-
vágunk a bőrbe, de nem-
csak a szalonnánál, hanem 
a sonkánál is. Ezt is meg 
kellene javítani valahára. 
Csak ennyit akartam mon-
dani. 

Megint válasz következik. 
A szerszámok dolgában iga-
zat ad a művezető a mun-

kásoknak. Sőt maga is ki* 
fogásol ja, hogy a központ-
ban acélt selejteztek ki, 
olyanokat, amelyek itt na-
gyon jól megfeleltek volna. 
Nem értik az eljárást. A 
régi dolgokra is fejet hajta-
nak: igaz problémák, mi-
előbb megoldást varnak, 
ígéretet tesznek erre is. 

Választ kaptak-e 
a munkások? 

Kérdem a főművezetőt, 
hogy a legutóbbi jegyző-
könyv itt van-e? 

— Itt —, mondja. — Hogy 
a kiváló dolgozók neveit ne-
hogy eltévesszük. Ebbe 
ugyanis pontosan be vannak 
irva. 

S a válaszadás? A leg-
utóbbi tanácskozáson el-
mondottakra? Ugyanis a 
jegyzőkönyvben sok kérdés 
fel lett jegyezve. Galuska 
Antal az autóbusz indulasa 
miatt intézett kérdést a . ve-
zetőséghez. Korán indul, s 
emiatt nem tudja a nyolc 
óráját ledolgozni. Sándor 
Jenő az üzemi fürdő köve-
zetére panaszkodott: csú-
szik, gumit, vagy farácsot 
javasolt a kőre. I f j . Dobó 
István és Mező Ferenc azt 
javasoltak annak idején, 
hogy munkahelyükön alakít-
sanak állandó brigádot, ak-
kor javulhat a minőség is. 
Id. Csányi András bérkér-
déseket feszegetett. 

Itt a plénum előtt egyi-
kük sem kapott választ * 
legutóbb elhangzott kérdé-
sére, javaslatára. 

— Levélben mindenkinek 
választ adtunk —, mondja 
a főművezető. — Nyolc na-
pon belül. 

— Es a problémák is meg-
oldódtak? 

— Igen, mind. 
Ha így van, jól van. Bár 

még jobb lenne, ha a kö-
vetkező tanácskozás alkal-
mával. a nyilvánosság előtt 
mondanák meg mindenki-
nek, hogy milyen sorsra ju-
tott kérdése, javaslata. 

Mindezektől elvonatkoz-
tatva, a vágóhídi vágocso-
port termelési tanácskozása 
— legalább én úgy éreztem 
— betöltötte szerepét, va-
lóságban a munkáskollekti-
va fórumává vál t 

Gazdagh István 

Diplomáciai lépés 
az eltűnt magyar diplomata ügyében 

A Magvar Népköztársaság 
i Külügyminisztériumának kez-
deményezésére a washingto-
ni magyar követség képvise-

j lői október 27-én találkoztak 
iaz Egyesült Államok Kül-
ügyminisztériumában Szabó 

j Lászlóval, az október 16-án 
i Londonban eltűnt magyar 
I diplomatával. A találkozó 
: nem tette lehetővé az eltű-
i né6 körülményeinek tisztá-

zását. Az Egyesült Államok 
Külügyminisztériumának szó-
vivője közölte,- hogy Szabó 
Lászlónak a menedékjogot 
még nem adták meg. A ma-
gyar Külügyminisztérium 
jegyzékben közölte az Egye-
sült Államok budapesti kö-
vetségével, hogy a menedék-
jog megadásának nincs nem-
zetközi jogi alapja. (MTI) 

November 11-17: fogászati hét 
Szegeden is előadást tartanak a fogvédelemről 

Az egészségügyi tudomá-
nyos tanács fogászati bizott-
ságának kezdeményezésére 
november 11 és 17 között or-
szágszerte fogászati héten is-
mertetik a szakemberek a 
fog- és szájápolás egészség-
ügyi jelentőségét. A fogbe-
tegségek megelőzésére induló 
nagyszabású akcióról, csütör-
tökön a Magyar Sajtó Hazá-
ban tájékoztatták az újság-
írókat. 

Dr. Balogh Károly pro-
fesszor. a Budapesti Orvos-
tudományi Egyetem Szájse-
beszeti Klinikájának igazga-
tója elmondta: az első ma-
gyar fogászati hét megrende-
zéséhez az adta meg az indí-
tékot. hogy a többi kulturá-
lisan fejlett országokhoz ha-
sonlóan hazánkban is száz-
százalékosnak mondható a 
fogszuvasodás, azaz gyakor-
latilag minden embernél elő-
fordul. A lakosság mintegy 
10 százaléka idősebb korára 
teljesen fogtalanná válik. A 

I fogorvosi tudomány mai 

színvonala lehetővé teszi, 
hogv minden fogkezelést 
fájdalom nélkül végezzenek 
el. Indokolatlan tehát a fog-
kezeléstől való félelem. A 
fogbetegségek megelőzésére 
hatásos eszközök és módsze-
rek állnak rendelkezésre. 
Ezeket kívánják a fogászati 
héten közkinccsé tenni. 

Dr. Berényi Béla profesz-
szor. a Központi Stomatoió-
giai Intézet igazgatója az is-
kolafogászal jelentőségét 
emelte ki és rámutatott, hogy 
már három éves korban 
meg kell kezdeni a gyerme-
kek fogainak vizsgálatát, a 
fogorvosi ellátást, sőt erre 
a fogszuvasodásra hajlamos 
gyermekeknél már bölcső-
dés-korban szükség lehet. 

A fogászati hetet minden 
megyében a KÖJÁL-ok ren-
dezik a megyei stomatológus' 
főorvos irányításával. A 
munkában fontos szerepet 
kapnak a Vöröskereszt tár-
sadalmi munkásai. Az ifjú-
sági vöröskeresztesek példá-

ul 690 000 színes leporellót, a 
fog- és szájápolás legfonto-
sabb tudnivalóit tartalmazó 
füzetet juttatnak el az ország 
valamennyi általános iskolá-
jába. A fogászati héten osz-
tályfőnöki órákon, ismeret-
terjesztő előadásokon foglal-
koznak a szájhigiéniával. 

Az országos fogászati hét 
alkalmával Szegeden is ren-
deznek programot. Az isko-
lákban a pedagógusok tehet-
nek a legtöbbet annak érde-
kében, hogy a gyermekeket 
felvilágosítsák a fogak vé-
delméről. a beteg fogak or-
voslásáról, s általában is-
mertté tegyék a tudnivalókat, 
mintegy megelőzve a fogak 
romlását. Éppen ezért a pe-
dagógusoknak tartanak majd 
előadást, hogy az ott hallot-
takat ismertessék meg a ta-
nulókkal js. 

Közérdeklődésre szamot-
tartó előadást rendeznek 
majd a TIT szegerii klubjá-
ban is a fogak védelméről, a 
különböző megbetegedések 
megelőzéséről. 
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